

## 二次阳极氧化法制备多孔氧化铝膜

徐展, 周斌, 徐翔, 王孝利, 邬镛, 沈军

同济大学 波尔固体物理研究所, 上海 200092

收稿日期 2006-5-31 修回日期 2006-6-29 网络版发布日期: 2006-10-25

**摘要** 文章介绍采用二次阳极氧化法制备孔洞规则、有序的多孔氧化铝膜的工艺。多孔阳极氧化铝(AAO)膜孔径为20~100 nm, 孔道相互平行且垂直于表面, 深度可达50 μm。详细分析了第1次阳极氧化、去除氧化层、第2次阳极氧化、扩孔过程中孔结构发生的变化。研究了不同电解液、阳极氧化温度、外加电压等对多孔氧化铝结构的影响。分析了多孔氧化铝膜的表面及侧面形貌、表面微区成分。在草酸溶液中氧化所得的AAO膜孔径相对在硫酸溶液中的较大。在一定范围内, 增加氧化温度及氧化电压能提高AAO膜孔径。

**关键词** [多孔氧化铝膜](#) [纳米孔阵列](#) [自组织](#)

分类号

## Fabrication of Porous Anodic Alumina Films by Using Two-Step Anodization Process

XU Zhan, ZHOU Bin, XU Xiang, WANG Xiao-li, WU Di, SHEN Jun

Pohl Institute of Solid State Physics, Tongji University, Shanghai 200092, China

**Abstract** This article introduces the fabrication of the porous anodic alumina films which have ordered pore arrangement by using a two-step anodization process. The films have a parallel channel structure which nanopore diameter can be 20-100 nm, and depth can reach 50 μm. The change of pore structure in the first and second anodization, moving the alumina layer, widening process was detailedly analysed. The effect of the parameters such as different electrolytes, anodization temperature and the voltage on the nanopore structure was studied. The surface and profile structure through FE-SEM (field emission scanning electron microscope), the element composition in tiny area of the anodic aluminum oxide (AAO) surface were studied. The result indicates the pore diameter of AAO which is anodized in oxalic acid solution is larger than which anodized in sulfuric acid solution. The anodization temperature and voltage can enlarge the nanopore diameter of AAO in a range.

**Key words** [porous](#) [anodic](#) [alumina](#) [films](#) [nanopore](#) [arrays](#) [self](#) [organization](#)

DOI

通讯作者

### 扩展功能

#### 本文信息

- ▶ [Supporting info](#)
- ▶ [\[PDF全文\]\(216KB\)](#)
- ▶ [\[HTML全文\]\(0KB\)](#)
- ▶ [参考文献](#)

#### 服务与反馈

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [文章反馈](#)
- ▶ [浏览反馈信息](#)

#### 相关信息

- ▶ [本刊中 包含“多孔氧化铝膜”的相关文章](#)
- ▶ [本文作者相关文章](#)

- [徐展](#)
- [周斌](#)
- [徐翔](#)
- [王孝利](#)
- [邬镛](#)
- [沈军](#)